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 شماره 
1764 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه

دستگیری عاملان شهادت محسن رضایی
فرمانــده انتظامــی اســتان سیســتان و بلوچســتان از 
دســتگیری عامــان شــهادت »محســن رضایــی« خبــر 
داد. سردار دوستعلی جلیلیان فرمانده انتظامی استان 
سیســتان و بلوچســتان از دســتگیری دو نفــر از عامان 

اصلی شهادت استوار دوم »محسن رضایی«خبر داد. 
 

زینب موسوی به زندان می رود
کمدیــن زن خبــر داد بــرای اجــرای حکــم خــود احضار 
گرام  شده است. زینب موسوی، کمدین در حساب اینستا
خود نوشت: برای اجرای حکم باید خود را به زندان معرفی 
گرام خود نوشته که با  کنم. این کمدین در صفحه اینستا

او تماس گرفته شده و باید خود را به زندان معرفی کند. 
 

مسجد خالی 
مســجد  در  جلیلــی  ســعید  گذشــته  روز  ســخنرانی 
جمــاران بــا حضــور کم تعــداد مردم روبه رو شــد. ســعید 
جلیلــی عضــو مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام، روز 
گذشته ۱۵بهمن ماه ۱۴۰۲ در نشست انتخاب بزرگ ملت 
ایران، در حســینیه جماران ســخنرانی کرد. نکته جالب 
توجــه در این میان، تعداد کم حاضران و مســتمعین در 

این نشست بود که سوژه عکاسان شده است. 
 

سفر رئیس اسبق فدراسیون فوتبال به ایران 
گفته می شود در دی ماه کامبیز آتابای، رئیس اسبق 
فدراســیون فوتبال به ایران آمده و بعد از چند روز کشــور 
را تــرک کرده اســت. کامبیــز آتابای، در ســال های ۱۳۵۱ تا 
۱۳۵۷ رئیــس فدراســیون فوتبــال کشــورمان بــود. آتابای 
کنفدراســیون فوتبــال آســیا هــم  در ســال ۱۹۷۸ رئیــس 
شــد اما بعد از انقاب اســامی در دی ماه ســال ۱۳۵۷ از 
مســئولیت های خود اســتعفا داد و از ایــران رفت. او بجز 
مســئولیت ریاست فدراســیون های فوتبال و سوارکاری، 
مسئولیت ریاست اصطبل سلطنتی را هم در سال های 

قبل از انقاب برعهده داشت! 
 

انتقاد غیرمنتظره 
کارشــناس تلویزیونی برنامه به افق فلسطین در برنامه 
زنــده نســبت بــه کاهــش قیمــت دلار بعــد از بــرد تیم ملی 
انتقاد هایی از بانک مرکزی کرد. انتقاد کارشناس تلویزیون 
از عملکرد بانک مرکزی در کنترل قیمت دلار: کجای دنیا با 

برد تیم ملی فوتبال قیمت دلار کاهش می یابد؟!
 

تجمع بازنشستگان مخابرات 
دیــروز،  ایــران،  مخابــرات  بازنشســتگان  از  شــماری 
دوشــنبه، ۱۶بهمن مــاه، در تهــران، خوزســتان، اردبیل، 
کرمان، گیان، هرمزگان، کردســتان، مرکــزی و آذربایجان 
شــرقی تجمــع کردنــد. این بازنشســتگان بــه بی توجهی 
ســهامداران عمده و مدیران مخابــرات به آیین نامه ۸۹، 
بــه روز نشــدن کمــک هزینه هــای رفاهــی در ســال های 
۱۴۰۱و۱۴۰۲، افزایــش کســور بیمــه تکمیلــی درمــان از٪۲۰ 
بــه۵۰٪، عــدم تســویه بیمــه معلم، عــدم اجــرای تبصره 
۱ مــاده ۲۱ قانــون مدیریــت خدمات کشــوری و تبصره ۲ 
ماده ۳۱ سیاســت های کلــی اصل ۴۴ قانون اساســی در 
خصــوص بازنشســتگان بعــد از خصوصــی ســازی، عدم 
پرداخت مطالبات سال های گذشته به نرخ روز و برخی 

مشکات دیگر، معترض هستند. 

دریچـــــه

حســین دهلــوی کــه بــا کتــاب »دل بســتگی« در بخــش 
کاسیک شعر بزرگسال جشنواره شعر فجر به عنوان برگزیده 
شــناخته شــده اســت، در گفت وگو با ایســنا درباره وضعیت 
شــعر و مخاطبان شــعر با توجه به اینکه یکی از مسائلی که 
مطرح می شــود این اســت کــه می گوینــد دوران شــعر تمام 
شده و شعر دیگر مخاطبی ندارد. گفت: شعر مخاطب خود 
را دارد، کسانی که می گویند شعر مخاطب ندارد و دوره شعر 
و به طــور کلی ادبیــات و کتابخوانی تمام شــده، مبحث را با 
فضای مجازی مقایسه می کنند در حالی که آن فضا سهل تر 
و در دســترس تر اســت؛ اما در همان فضای مجازی، زمانی 
که یک بیت شعر پخش می شود، سر زبان ها می افتد و این 
نشان می دهد که شعر توانسته مخاطب خود را حفظ کند. 
او افــزود: درباره شــعر امروز باید بگویم، هرجا شــعر امروز 
پیوند خود را با ادبیات کهن  محکم تر کند، موفق تر خواهد 
بود؛ بالاخره شــعر یک گنجینه اســت که ۱۴ قــرن در جریان 
بــوده و حیــات خــود را حفــظ کرده اســت، هنوز هــم حضور 
دارد. شــعر کهــن امتحــان خــود را پس داده و زورش بیشــتر 
اســت. هرچقــدر شــاعر بتوانــد ارتبــاط خــود را با شــعر کهن 

حفظ کند، اثرش موفق تر خواهد بود. 
 ایــن شــاعر جــوان کــه متولــد ۱۳۷۲ اســت، یادآور شــد: 
منظور از بخش »کاســیک« در جشــنواره شعر فجر به این 
منظور نیســت کــه شــاعری مانند رودکــی قرن چهارم شــعر 

بگوید بلکه یعنی در چارچوب کاســیک شــعر به زبان امروز 
شــعر بســراید. این موضوع بیانگر این اســت کــه قالب های 
گــی  را دارد کــه بســط داده شــود و در آن  کاســیک ایــن ویژ

نوآوری اتفاق بیفتد. 
   دردسرهای انتشار کتاب

دهلوی همچنین درباره انتشار شعر در صفحه شخصی 
شــاعران در شــبکه های اجتماعی و تأثیری که این موضوع 
بــر تولیــد و انتشــار کتاب شــعر گذاشــته اســت، اظهــار کرد: 
چــاپ کــردن کتاب یک دردســر برای مؤلف اســت زیــرا باید 
کتابــش را چکــش کاری کنــد کــه ایــن موضوع مــدت زیادی 
طول می کشــد. بعد به سد ناشــر برمی خورد که ناشر چقدر 
خوش قول باشــد یا بدقــول، هزینه بگیرد یا نگیــرد، کتاب را 
به موقــع برســاند، تبلیــغ کند و پخشــش خوب باشــد یا نه. 
زمانی که شــاعر این روند را می بیند، بی خیال انتشار کتاب 
کــه دو روز  می شــود و بــا خــود می گویــد می توانــم شــعری را 
پیــش گفتــم در صفحــه ام بگــذارم و همــان لحظه هــزار نفر 
می خواننــد کــه این عــدد بیش از شــمارگان کتاب اســت. از 
طرف دیگر کتاب به قدری گران است که ممکن است اصا 

به دست مخاطب نرسد و مخاطب نخواند. 
   استعداد کافی نیست

شــاعری  و  شــعر  اساســا  اینکــه  دربــاره  همچنیــن  او   
آموزش پذیــر اســت یــا نــه و برگــزاری کارگاه ها یــا کاس های 

آموزشــی برای شــعر گفت: اساســا شــاعری دو بخش است؛ 
بخشــی اســتعداد اســت کــه ۳۰ درصــد را شــامل می شــود و 
بقیــه اش زحمــت کشــیدن و یــاد گرفتــن. این اتفــاق مانند 
بچــه ای اســت که شــروع بــه حــرف زدن می کند، بایــد با آن 
کودک صحبــت کنید، کلمات را بشــنود و جمله بندی های 
مختلف را بشنود تا خودش هم بتواند صحبت کند. شاعری 
هــم همین اســت، هرچقدر بیشــتر شــعر بخوانــد و آموزش 
ببیند بهتر می تواند حرف بزند و شعر بگوید. مهم است که 
شــاعر آمــوزش ببیند. در ادبیــات کهن نیز موضــوع آموزش 
شــعر را داریم، مولف قابوس نامه به فرزند خود در باب شعر 
و شــاعری می گویــد کــه چه کار کند که شــاعر خوبی باشــد؛ 
مثا گفته بداهه پردازی کن، یا هزار بیت از معاصرین حفظ 
کــن و هــزار بیت از گذشــتگان؛ به او آمــوزش می دهد. صرفا 
استعداد برای گفتن شعر خوب، درست و قابل قبول کافی 
نیســت.   دهلــوی دربــاره برگزاری محافل شــعر و شــب های 
شعر برای گسترش مخاطبان مردمی و تأثیری که بر کیفیت 
شــعرهای شــاعران می گذارد، گفت: نباید برای جذب بیش 
از حد مخاطب به شــعر و ادبیات، وقت آنچنانی گذاشــت. 
خب ممکن اســت یکی به شــعر عاقه  نداشته باشند و این 
کار مانند این اســت که هر دو قدم گالری نقاشی بگذارید تا 
همه را جذب کنید که نقاشــی ببینند. خب شــاید کسی به 

هنر دیگری عاقه  دارد و مخاطب نقاشی نیست. 

دردسرهای انتشار کتاب
برگزیده جشنواره شعر فجر با بیان دردسرهای انتشار کتاب می گوید: هرجا شعر امروز پیوند خود را با ادبیات کهن  محکم تر کند، موفق تر خواهد بود
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منبع:  ایسنا    اینفوگرافیک

 

بهروز شعیبی:  

زنان فیلم هایم همیشه تاثیرگذار بوده اند

نشست خبری فیلم »آغوش باز« با حضور عوامل این 
فیلم بعد از نمایش فیلم در خانه جشنواره برگزار شد. 

بهروز شــعیبی کارگــردان »آغوش باز« در ابتــدا درباره 
شــکل گیــری ایــده فیلــم گفــت: »آغوش بــاز« یــک روی 
دیگــر ســینما برای مــن بــود و آن هم همکاری بــا یکی از 
تهیــه کننــدگان کاربلد اســت که بــرای من اتفــاق خوبی 
بــود. طرحی مدت ها در ذهنم بود اما نمی دانســتم کی 
می توانــد اجرایــی شــود که با ســجاد نجفی نویســنده و 
همین طــور مهدی عســگری مجــری طرح دربــاره طرح 
فیلم به توافق رسیدیم و حضور سرتیپی هم کار را کامل 
گــر همدلی این گروه  کــرد. کار پربازیگــر و پرحجمی بود. ا

نبود این فیلم حتماً امتیازهایی را از دست می داد. 
وی دربــاره دغدغــه خــود تصریــح کــرد: فکــر می کنم 
دغدغه ها خیلی محاسبه شده نیست. دغدغه مشترک 
همه ما همین مسائلی است که در ارتباط انسانی به آن 

می پردازیم و در فیلم هم متبلور شده است. 
کــرد: همــه مــا نیــاز داریــم بــه هــم  شــعیبی اضافــه 
بخش هایی از زندگی را یادآوری کنیم؛ بخش های زیبای 
زندگی را که ما نسبت به آنها دچار غفلت می شویم. این 
یادآوری از کلیدواژه های اصلی فیلم اســت. چه کســانی 
کــه فیزیکی و چه کســانی کــه در هیاهــوی اتفاقات دچار 

فراموشی می شوند. 
محمدرضــا میرزامحمدی طراح صحنــه فیلم نیز در 
ســخنانی یادآور شــد: فیلمنامه چالشــی درباره طراحی 
کترها از شرایطی به  صحنه داشــت و دکور مثل بقیه کارا

شرایطی می رسید و دچار تکامل می شد. 
علی ســرتیپی تهیه کننده فیلم در ادامــه درباره فیلم 
گفت: این فیلم یک ریال هم از هیچ ارگانی کمک نگرفته 
است و حمایت هم نشدیم. آقای شعیبی هم تمایلی به 
کمک از ارگانی نداشته اند، ما هم فکر کردیم خود قصه به 
گرچه که موضوع  گونه ای است که برگشت سرمایه دارد. ا
فیلم برای ارگان ها می توانست جذاب باشد که بخشی از 

هزینه را بپردازند. 
مهدی عسگری مجری طرح نیز در سخنانی عنوان 
کرد: ما روزی تصمیم گرفتیم یک فیلم عاشقانه و خانواده 
محور بسازیم و امیدوارم نظر مخاطب جلب شده باشد. 
مهرداد کوروش نیا نویسنده درباره فیلمنامه »آغوش 
باز« بیان کرد: آقای شعیبی و سجاد نجفی سه ماه روی 
فیلمنامه کار کردند. بعد از این ســه ماه آقای شعیبی با 
مــن تمــاس گرفت و بعد من به دوســتان اضافه شــدم و 
با کار گروهی به شکل و ساختمان فیلمنامه پرداختیم. 

ســجاد نجفــی دیگــر نویســنده فیلــم نیــز بیــان کرد: 
کــه  جلســات ابتدایــی گفت وگــوی مــا دربــاره ایــن بــود 
بیش تریــن عاقــه او را به ســبک جدید فیلمســازی اش 
پیدا کنیم و در نهایت به این عشــق و ملودرام و لطافت 

کترها رسیدیم.  کارا
شــبنم گــودرزی بازیگر درباره ســوالی نســبت به پول 
پرست نشان دادن زنان در فیلم عنوان کرد: ما هم زنانی 
داریم که آهن پرســت هســتند و هم مردانی این چنین 
را داریــم و هــم برعکــس ایــن ۲ وجــود دارد. ایــن مســاله 

جنسیتی نیست. 
مســعود ســخاوت دوســت آهنگســاز دربــاره انتخاب 
موســیقی پاپ در ایــن فیلم تصریح کرد: موســیقی پاپ 
کامــاً بــا خلقیات مــردم جامعــه در ارتباط اســت و برای 
همین اســم آن پاپ است. می توان تقسیم بندی کرد و 
دیــد پاپ در طــول زمان چقدر تغییرات اخاقی یا فرمی 
داشــته و بالا رفته یا نزولی بوده اســت؟ مــردم می توانند 
ببینند موسیقی پاپ به چه وضعیتی رسیده است. پاپ 
گر  مســتقیم بــا هیجانــات آدمی و جامعــه ســرکار دارد و ا

ابتذالی هست که هست باید در جامعه دیده شود. 
شعیبی در ادامه درباره این فیلم عنوان کرد: معتقدم 
بخش کیفی جامعه ما در دست زنان است ما از بدو تولد 
همیشــه با یک زن همراه هســتیم و لحظه ای دچار خا 
می شویم که زنی کنارمان نیست. هرچقدر بخواهیم این 
رابطه انســانی را ســرکوب کنیم عشق جایش را به خشم 
و اعتــراض می دهــد. زنــان و مــردان نباید ایــن جایگاه را 
نادیــده بگیرنــد. در درام، ما پرســوناژها را دچار تغییراتی 
می کنیم اما خواهشم این است وقتی درباره پرسوناژهای 
خانم فیلم حرف می زنیم به سه قصه موازی دقت کنیم؛ 
بنابراین در این حوزه هیچ گاه خود را سانسور نمی کنم و 
خانم های قصه را تاثیرگذار طراحی می کنم. پرسوناژهای 

خانم همیشه در فیلم هایم تاثیرگذار بوده اند.
وی در پاســخ بــه اینکه همیشــه در یــک ژانر و محتوا 
فیلم ســاخته است، گفت: این فیلم بهترین اتفاقی بود 
کــه می توانســت برای مــن رخ دهــد و منظور از یــک ژانر 
و محتــوا را نمی دانم چون همیشــه دنبــال تفاوت فیلم 

بعدی نسبت به قبلی بوده ام.
کید روی معین  شــعیبی در پاسخ به ســوالی درباره تا
خواننــده و اینکــه بــا صحبت هــای اخیــر وزیــر در فیلــم 
گنجانده شــده اســت یا خیــر گفت: مــا در دو هفته اخیر 
درگیر اصاح رنگ و نور و… بوده ایم و فیلمبرداری خیلی 
وقت است تمام شده و امکانش نبوده به تازگی گنجانده 
شــود. عاقــه مــن به موســیقی از کودکی شــروع شــد و از 
ضبط ماشــین بود. اینقدر هم به نظرم درباره موســیقی 

تعارف نکنیم، همه هم معین گوش داده ایم.
ســرتیپی درباره حضور نوازندگان زن در فیلم و اینکه 
کران می شــود یا خیر بیــان کرد: فیلم  دچار حاشــیه در ا
خــدا را شــکر پروانــه نمایــش دارد و تغییری هم انشــاا... 

نخواهد داشت. 

گـــزارش

کــرد، »در این فیلم  کید  کارگــردان فیلم ســینمایی »پرویز خــان« تا
گی هــای  بازیکــن  خاصــی را در تیــررس قــرار نداده ایــم ولــی برخــی ویژ

کترهای خیالی فیلم واقعی هستند.« کارا
علی ثقفی که نخســتین تجربه بلند ســینمایی خــود را با پرداختن 
بــه دورانــی از مربیگــری مرحــوم پرویــز دهــداری - یکــی از ســرمربیان 
سرشــناس ســال های دور تیم ملــی فوتبــال - راهــی چهــل و دومیــن 
گی هــا و حساســیت های ســاخت  کــرده، از ویژ جشــنواره فیلــم فجــر 

فیلمش سخن گفت. 
او کــه خــود را در عالــم تماشــای فوتبــال یــک تماشــاچی پرهیجان 
می داند، درباره ساخت فیلم »پرویز خان« با سوژه ای ورزشی به ایسنا 
گفت: ساخت فیلمی درباره مرحوم پرویز دهداری از چند جهت برایم 
کتر به من نزدیک بود و دیگر آنکه  مهــم بــود؛ از جمله آن که جهان کارا
جــدا از عاقــه خــودم به تماشــای مســابقات فوتبــال تیم ملــی، عاقه 
داشــتم دربــاره این تیم یک فیلم هم بســازم به خصــوص آنکه پیش تر 

سابقه ساخت مستندهای فوتبالی را هم داشتم. 
ثقفــی دربــاره شــناخت خــود از پرویــز دهــداری - بازیکــن و مربــی 
ســابق تیم ملــی ایران- افــزود: آقــای دهــداری را می شــناختم و وقتی 
وارد تحقیقات شدم شناخت من خیلی گسترده تر شد. در قصه فیلم 
»پرویــز خان« اســامی چهره هایی کــه ما به ازا دارند، تغییر کرده اســت 
امــا به دیالوگ هــای واقعی وفادار بودیم و برخی از آن ها نعل به نعل از 

متن روزنامه ها برداشته شده است. 
وی دربــاره پایبندی خود به واقعیــت در فیلم »پرویز خان« گفت: 
بــه طــور کلی تاش کردیــم در هر موقعیتی که مســتند جوابگو اســت، 
واقعیــت را مبنا قرار دهیم مگر اینکه درام تغییراتی را بطلبد و واقعیت 
بــه نــام درام پخته تر شــود. به هر حال مــا یک قصه تعریــف می کنیم و 
وقتی درام کمرنگ باشــد، می توان چنین تغییری داشــت. البته اینکه 
چــه چیــزی از واقعیت گزینش شــود در پرداختن به ایــن جنس کارها 
اهمیت دارد و باید بخش های دراماتیک تر را از یک قصه یا شخصیت 

گزینش کنید. 
این کارگردان درباره انتخاب ســعید پورصمیمی و تناســب ســنی او 

با پرویز دهداری در مقطعی که داستان فیلم روایت می شود، توضیح 
داد: پرویز دهداری در مقطع زمانی فیلم »پرویز خان« ۶۰ ســاله بوده 
اســت امــا بــه طــور کلی ایــن مربی بــه لحاظ ســنی شکســته تر بــه نظر 
می رســیده اســت. نکته بعدی این اســت که آقای پورصمیمی بســیار 
چابک و سرزنده هستند و حتی همه حرکات، از شکل راه رفتن تا توپ 
زدن، همگــی را از پرویز دهــداری وام گرفتند. مرحوم دهداری معمولا 
کنش احساسی خاصی به گل زدن نشان نمی دادند و ما  کنار زمین وا

به تمام این جزئیات در فیلم دقت کردیم. 
ثقفــی اظهــار کــرد: مســئله فیلم مــا ایــران و تعصــب روی ایران مان 
اســت و فکــر می کنــم این فیلــم می تواند قدمــی در تقویــت ملیت ما و 

افتخار به ایرانی بودن مان بردارد. 
او دربــاره میــزان رضایت خــود از نتیجه نهایــی کارش گفت: خودم 
خیلــی راضــی هســتم، به نظــرم کار ســختی را انجام دادیــم و به بحث 
ناشــناخته ای ورود کردیم. حتی به نظرم سکانس هایی را دراین فیلم 
کنون تجربه نشــده اســت از جمله  می بینیــم کــه در ســینمای ایران تا
اینکــه بخشــی از اســتادیوم را بازســازی کردیــم کــه در عمل کار بســیار 

پیچیده و گسترده ای بود. 
کــه بــه یــک اتفــاق خــاص در تیم ملــی ایــران در دوران   ایــن فیلــم 
گفته هایی از آن باقی مانده  مربیگری دهداری می پردازد و هنوز هم نا
اســت، شــخصیت هایی دارد کــه برای آن هــا می توان مابــه ازای واقعی 
کیــد دارد کــه بازیکــن خاصــی را از آن دوران  پیــدا کــرد. البتــه ثقفــی تا

مدنظر قرار نداده است. 
او در این زمینه توضیح داد: ما در فیلم بازیکن  یا شخص خاصی را 
کترهای خیالی،  گی ها  در این کارا در تیررس قرار ندادیم ولی بعضی ویژ
ک ما بیشــتر  گی ها هم واقعی نیســت. ما واقعــی اســت و بعضی ها ویژ
روایــت تفکــر آقــای دهداری بــود و دلیلــی نمی دیدیــم که خیلــی وارد 

مسائل دیگر شویم. 
»پرویز خان« با بازی سعید پورصمیمی یکی از ساخته های جدید 
ســازمان اوج اســت که در آخرین روز جشنواره فیلم فجر در برج میاد 

برای اهالی رسانه و منتقدان رونمایی می شود. 

»پرویز خان« کدام بازیکنان  تیم ملی را نشانه گرفته؟ خبـــر


